

中国人口统计年鉴

CHINA POPULATION STATISTICS
YEARBOOK

2001

国家统计局人口和社会科技统计司 编

COMPILED BY

Department of Population, Social, Science and Technology Statistics
National Bureau of Statistics of the People's Republic of China

 中国统计出版社
China Statistics Press

中国人口统计年鉴

CHINA POPULATION STATISTICS YEARBOOK

2001

国家统计局人口和社会科技统计司 编

COMPILED BY

Department of Population, Social, Science and Technology Statistics
National Bureau of Statistics of the People's Republic of China

 中国统计出版社
China Statistics Press

(京)新登字 041 号

图书在版编目(CIP)数据

中国人口统计年鉴——2001:中英文对照/国家统计局人口和社会科技统计司编.

—北京:中国统计出版社,2001.7

ISBN 7-5037-3606-2

I. 中...

II. 国...

III. 人口调查—统计资料—中国—2001—年鉴—汉、英

IV. C924.25-54

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2001)第 052228 号

中国人口统计年鉴——2001

作 者/国家统计局人口和社会科技统计司

责任编辑/叶礼奇

封面设计/张 冰

出版发行/中国统计出版社

通信地址/北京市西城区月坛南街 75 号 邮政编码/100826

办公地址/北京市丰台区西三环南路甲 6 号

电 话/(010)63459084/63266600-22500(发行部)

印 刷/中国科学院印刷厂

经 销/新华书店

开 本/890×1240mm 1/16

字 数/410 千字

印 张/20

印 数/1-1700 册

版 别/2001 年 11 月第 1 版

版 次/2001 年 11 月北京第 1 次印刷

书 号/ISBN 7-5037-3606-2/C·1962

定 价/98.00 元

版权所有。未经许可,本书的任何部分不准以任何方式在世界任何地区以任何文字翻印、拷贝、仿制或转载。
中国统计版图书,如有印装错误,本社发行部负责调换。

《中国人口统计年鉴》编委会

主 任：朱向东

副 主 任：张为民 刘长松 马京奎

委 员：（以姓氏笔划为序）

刘长松 张为民 武 超

孟庆普 徐 钢 徐 岚

责任编辑：徐 岚 叶礼奇

校 对：徐 钢 武 超 胡 英 徐 岚 武 洁

编辑说明

一、《中国人口统计年鉴—2001》是一部全面反映中华人民共和国各种人口状况的资料性年刊。本书收集了全国和省、自治区、直辖市大量的人口数据，以及世界各国的主要人口数据。

二、全书内容分为八部分，即：（一）2000年第五次全国人口普查主要数据公报；（二）2000年第五次全国人口普查主要数据；（三）1990年第四次全国人口普查数据；（四）全国历年人口统计数据；（五）2000年度全国户籍统计人口数据；（六）2000年度全国计划生育统计人口数据；（七）世界部分国家主要人口数据；（八）简明分析文章。

三、2000年人口普查的对象是具有中华人民共和国国籍，并在中华人民共和国境内常住的人。人口普查采用按常住人口登记的原则，每个人必须在常住地进行登记，一个人只能在一个地方进行登记。普查登记的标准时间是2000年11月1日零时，2000年人口普查数据均为这个时点的常住人口数据。

2000年人口普查数据中的全国总计，如不做特殊说明，均指大陆31个省、自治区、直辖市以及解放军现役军人的合计（还包括105万常住地待定的人），分省数据不包括解放军现役军人（也不包括前述的105万常住地待定的人）。全国总计是按快速汇总资料直接计算的，个别省对快速汇总的城乡人口和文盲人口数据进行了调整，因此部分表中分省合计不等于全国总计。

2000年人口普查数据中的绝对数取到万位，由于四舍五入原因，表内数据略有不平，编辑时未做调整。全国总计的相对数是按登记资料直接计算的，分省的相对数保持与各地人口普查公报相一致。

四、为了满足社会各部门的需要，年鉴收录了第五次全国人口普查、1990年人口普查和户籍统计等多方面的人口资料。由于统计方法和口径的不同，这些调查之间的数据不可能完全一致，请读者在使用时加以注意。

五、1990年全国人口普查均取得了十分丰富的人口资料，由于受年鉴篇幅限制，每年只能刊登一部分，读者在使用时，如能结合前几年的年鉴中所刊登的数据，将使资料更为全面、详细和系统。

六、除注明含中国人民解放军现役军人和台湾省、香港特别行政区、澳门特别行政区人数的表外，其他表均为各省、自治区、直辖市的人口数。

七、本年鉴的编辑得到公安部三局、国家计划生育委员会计划财务司等单位的大力支持和协助，谨此致谢。

八、本年鉴表中的符号说明：

“—”表示该项统计指标数据不详或无该项数据；

“*”表示本表下有注解。

Notes from the Compiler

I. *China Population Statistical Yearbook 2001* is an annual statistical publication, which covers very comprehensive data series on the population at national level and local levels of province, autonomous region, and municipality directly under the central government as well as main population indicators of other country in the world.

II. The book contain the following eight parts, namely: Communiqués on major figures of the 2000 population census; Major Figures on 2000 Population Census of China; Figures of 1990 population census; Figures of population statistics over the past years; Figures of the household registration in 2000; Figures of the Family Planning statistics in 2000; Main population indicators of other countries; Papers on population statistics.

III. The 2000 population census covered all persons with the nationality of, and a permanent residing place in, the People's Republic of China. The census took the de jure approach by which each person should be enumerated at his/her permanent residence and should be enumerated at only one place. The reference time for the census was zero hour on November 1, 2000. Data for the 2000 population census referred to the permanent population at the reference time.

Unless otherwise specified, the national total population in this publication refers to the population of 31 provinces, autonomous regions and municipalities under the central government and of the servicemen of the People's Liberation Army (as well as 1.05 million persons with their permanent residence to be decided), while the figures by province do not include the servicemen of the People's Liberation Army, nor the 1.05 million persons whose permanent residence remained to be decided. The national total figures were calculated from results of the manual tabulation. In some provinces, results of the manual tabulation on urban/rural population and on illiterate population were adjusted after they were reported to the National Census Office. Therefore, in some tables the sum of provincial figures does not add up to the national total.

Data in this publication are rounded to 10 thousand, and there might be slight inconsistency due to this rounding process, which was not adjusted in compiling the publication. While the national rates and ratios were calculated directly from the enumerated results, provincial rates and ratios were kept in consistence with the figures as published in the provincial census communiqués.

IV. In order to meet the needs of different departments and institutions, the book contain the data from various sources, such as 1990 population census and 2000 population census, household registration, as the definition and method of data collection are not same as well as some other reason, the data under the same or similar heading may be different. When using the data, readers should pay attention to this.

V. Plenty of data were collected in the 1990 population census, but only a part of the data were published

every year due to the limited space of the yearbook. The data will become more detail and completed if readers can combine the data published in the previous yearbooks together.

VI. Unless specified, all the data refer to the total population of the 31 provinces, autonomous regions and municipalities of China excluding the military personnel, the population of Hong Kong / Macao Special Administrative Region and Taiwan province.

VII. We would express our thanks to the Department of planning and financing of the State Family Planning Commission, the Third Bureau of the Public Security Ministry and other Departments for providing the data for this yearbook.

VIII. The explanation of the symbols in the tables of this yearbook:

“—” refer to data unknown or not available.

“*” refer to notes below the table.

责任编辑 / 叶礼奇

封面设计 / 北京大路策划公司

ISBN 7-5037-3606-2



9 787503 736063 >

ISBN 7-5037-3606-2/C·1962

定价：98.00 元



目 录

第一部分 2000 年第五次全国人口普查主要数据的公报

- 1 中华人民共和国国家统计局关于第五次全国人口普查主要数据的 1 号公报.....(3)
- 2 中华人民共和国国家统计局关于第五次全国人口普查主要数据的 2 号公报.....(8)
- 附 1. 朱之鑫同志在国务院新闻办公室记者招待会上的讲话.....(12)
- 2. 第五次全国人口普查取得了决定性的胜利.....(16)

第二部分 2000 年第五次全国人口普查主要数据

一、全国人口普查主要数据图表

- 1. 2000 年人口普查全国总人口.....(28)
- 2. 2000 年人口普查人口密度.....(29)
- 3. 历次普查总人口.....(29)
- 4. 历次普查总人口性别构成.....(30)
- 5. 历次普查城镇人口比重.....(31)
- 6. 历次普查家庭户规模.....(32)
- 7. 历次普查人口年龄结构.....(33)
- 8. 历次普查民族构成.....(34)
- 9. 历次普查每十万人拥有的各种受教育程度人口.....(35)
- 10. 历次普查文盲率.....(36)

二、各地区人口普查主要数据

- 2-1 总人口和性别比.....(39)
- 2-2 人口密度.....(40)
- 2-3 城乡人口分布.....(41)
- 2-4 家庭户与集体户的总户数和总人口.....(42)
- 2-5 按城乡分的家庭户人口.....(43)
- 2-6 年龄结构.....(44)
- 2-7 按城乡分的年龄结构.....(45)
- 2-8 各种受教育程度人口.....(46)
- 2-9 每十万人拥有的各种受教育程度人口.....(48)
- 2-10 按城乡分的每十万人拥有的各种受教育程度人口.....(49)

2-11	文盲人口	(50)
2-12	按城乡分的文盲人口	(51)
2-13	汉族和各少数民族人口	(52)
2-14	总人口增长情况	(53)
2-15	总人口性别比比较	(54)
2-16	城镇化水平比较	(55)
2-17	年龄结构比较	(56)
2-18	每十万人拥有的各种受教育程度人口比较	(57)
2-19	文盲人口比较	(58)
2-20	家庭户规模比较	(59)
2-21	分民族人口增长情况	(60)
2-22	2000 年人口普查县级以上地理区域	(61)

第三部分 1990 年第四次全国人口普查数据

3-1	全国按县市分的各行业人口数	(64)
-----	---------------	--------

第四部分 全国历年人口统计数据

一、总户数、总人口数

4-1	各地区历年总人口和性别比（抽样调查推算数）	(188)
4-2	全国历年人口密度	(189)
4-3	各地区历年总户数、总人口	(190)

二、市、镇人口

4-4	全国历年城乡人口构成	(200)
4-5	全国历年市、镇人口	(201)
4-6	各地区部分年份市、镇人口数	(202)
4-7	全国历年按非农业人口分组的市数	(206)

三、人口自然变动

4-8	全国历年人口自然变动情况	(208)
4-9	各地区部分年份人口自然变动情况	(209)

四、人口教育

4-10	全国历年各级学校数、教师数	(216)
4-11	全国历年各级学校的招生数	(217)

4-12	全国历年各级学校的在校学生数	(218)
4-13	全国历年各级学校的毕业生数	(219)
4-14	成人高等学校基本情况	(220)
4-15	各地区小学入学率和小学毕业生升学率	(221)
4-16	全国研究生基本情况	(222)

第五部分 2000 年度全国户籍统计人口数据

5-1	各地区总人口、总户数	(227)
5-2	各地区市总人口、总户数	(228)
5-3	各地区县总人口、总户数	(229)
5-4	各地区县辖镇总人口、总户数	(230)
5-5	各地区非农业、农业人口数	(231)
5-6	各地区市非农业、农业人口数	(232)
5-7	各地区县非农业、农业人口数	(233)
5-8	各地区县辖镇非农业、农业人口数	(234)
5-9	按总人口排序的市及人口数	(235)
5-10	按非农业人口排序的市及人口数	(244)

第六部分 2000 年度全国计划生育统计人口数据

6-1	各地区已婚育龄妇女及独生子女领证情况	(255)
6-2	各地区妇女初婚情况	(256)
6-3	各地区采取各种节育措施的人口数	(258)
6-4	各地区采取各种节育措施人数与上年比较情况	(260)
6-5	各地区采取各种节育措施所占比重	(262)
6-6	各地区采取各种节育措施所占比重与上年比较情况	(263)
6-7	各地区实施各种节育手术的例数	(264)
6-8	各地区实施各种节育手术的例数与上年比较情况	(265)

第七部分 世界部分国家主要人口数据

7-1	年中人口数	(269)
7-2	人口出生率、死亡率、自然增长率	(272)

7-3	人口年龄构成·····	(275)
7-4	结婚率与离婚率·····	(276)
7-5	城市人口占总人口的比重·····	(277)

第八部分 简明分析文章

1.	当前我国人口发展的几个特点·····	(281)
2.	人口流动的地区差异·····	(285)
3.	我国城市化水平的地区差异·····	(287)
4.	我国人口文化素质快速提高·····	(289)
5.	人口发展实现了历史性转变·····	(292)
6.	就业工作成绩显著，社会保障体系日趋完善·····	(298)
主要统计指标解释·····		(304)

CONTENT

Part one. Communiqués on major figures of the 2000 population census

1	Communiqué on major figures of the 2000 population census (No.1).....	(5)
2	Communiqué on major figures of the 2000 population census (No.2)	(10)
Attachment 1. Speech at the Press Conference Organized by the Press Office of the State Council		
	Mr. Zhu Zhixin.....	(14)
	2.Decisive achievement made in the 5 th national Population census.....	(20)

Part Two. Main data of the Population Census in 2000

I. Chart of Major Figures from Population Censuses

1.	Total population at 2000 population census.....	(28)
2.	Population density at 2000 population census.....	(29)
3.	Total population from population censuses.....	(29)
4.	Sex composition from population censuses.....	(30)
5.	Proportion of urban population to total population from population censuses.....	(31)
6.	Average size of family households from population censuses.....	(32)
7.	Age composition from population censuses.....	(33)
8.	Composition of nationalities from population censuses.....	(34)
9.	Population with various education attainment per 100,000 persons from population censuses.....	(35)
10.	Illiterate rate from population censuses.....	(36)

II. Major Figures from Population Census by Region

2-1	Total population and sex ratio.....	(39)
2-2	Population density.....	(40)
2-3	Population distribution by urban and rural residence.....	(41)
2-4	Family households and collective households and their population.....	(42)
2-5	Population of family households by urban and rural residence.....	(43)
2-6	Age composition.....	(44)
2-7	Age composition by urban and rural residence.....	(45)
2-8	Population by education attainment.....	(46)
2-9	Population with various education attainment per 100 000 persons.....	(48)
2-10	Population with various education attainment per 100 000 persons by urban	

	and rural residence.....	(49)
2-11	Illiterate population.....	(50)
2-12	Illiterate population by urban and rural residence.....	(51)
2-13	Population of Han and minority nationalities.....	(52)
2-14	Growth of total population.....	(53)
2-15	Comparison of sex ratio of total population.....	(54)
2-16	Comparison of urbanization.....	(55)
2-17	Comparison of age composition.....	(56)
2-18	Comparison of population with various education attainment per 100,000 persons	(57)
2-19	Comparison of illiterate population.....	(58)
2-20	Comparison of average size of family households.....	(59)
2-21	Population growth by nationality.....	(60)
2-22	Geographic units above county level at 2000 population census.....	(61)

Part Three. Data of the 1990 Population Census

3-1	Population by industry and county/city.....	(64)
-----	---	--------

Part Four. Figures of Population Statistics over the Past Year

I. Household and Population

4-1	Population and sex ratio over the past years by region (Figures estimated based on the national sample survey)	(188)
4-2	Population density over the past years.....	(189)
4-3	Household and population over the past years by region.....	(190)

II. Population of city /town

4-4	Composition of urban -rural population over the past years.....	(200)
4-5	Population of city/town over the past years.....	(201)
4-6	Population of city/town in selected years by region.....	(202)
4-7	Number of city classified by non-agricultural population over the past years	(206)

III. Population natural change

4-8	Population natural change over the past years.....	(208)
4-9	Population Natural change in the selected years by region	(209)

IV. Education

4-10	Number of schools and teachers by level of school over the past years.....	(216)
------	--	---------

4-11	Number of entrants by level of school over the past years.....	(217)
4-12	Number of enrollment by level of school over the past years.....	(218)
4-13	Number of graduates by level of school over the past years.....	(219)
4-14	Basic statistics rate of adult higher education institutions.....	(220)
4-15	Net enrollment rate and promotion rate of primary school by region	(221)
4-16	Basic statistics of graduate education in China.....	(222)

Part Five. Figures of the household registration in 2000

5-1	Household and population by region.....	(227)
5-2	Household and population in city by region.....	(228)
5-3	Household and population in county by region.....	(229)
5-4	Household and population in town directly under county's jurisdiction by region.....	(230)
5-5	Agricultural and non-agricultural population by region	(231)
5-6	Agricultural and non-agricultural population in city by region	(232)
5-7	Agricultural and non-agricultural population in county by region	(233)
5-8	Agricultural and non-agricultural population by region in town directly under county's jurisdiction by region.....	(234)
5-9	City and population by the order of their total population.....	(235)
5-10	City and population by the order of their non-agricultural population.....	(244)

Part Six. Figures of the Family Planning Statistic in 2000

6-1	Married women at childbearing age and proportion signed one-child certification by region.....	(255)
6-2	First marriage status of women by region	(256)
6-3	Contraception user by method and region	(258)
6-4	Contraception user compared with that of last year by method and region.....	(260)
6-5	Contraception rate of each method by region.....	(262)
6-6	Contraception rate of each method compared with that of last year by region.....	(263)
6-7	Number of birth control operation by region.....	(264)
6-8	Number of birth control operation compared with that of last year by region.....	(265)

Part Seven. Major Figures of Some Countries on the World

7-1	Population.....	(269)
-----	-----------------	---------

7-2	Crude birth rate, crude death rate and natural growth rate.....	(272)
7-3	Age structure.....	(275)
7-4	Marriage rate and divorce rate.....	(276)
7-5	Proportion of urban population to total population.....	(277)

Part Eight. Papers on Population Statistics

1.	Characteristics of population development in China.....	(281)
2.	Regional differences of population movement.....	(285)
3.	Regional differences of urbanization level in China.....	(287)
4.	Rapid improvement in deucational quality of population in China.....	(289)
5.	Historical change of population development.....	(292)
6.	Remarkable achievement on employment, perfecting of social security system.....	(298)

Explanation of the Main Statistics Indicators.....	(304)
---	----------------

第一部分

2000 年第五次全国人口普查

主要数据公报

PART ONE

COMMUNIQUÉS ON MAJOR FIGURES OF

THE 2000 POPULATION CENSUS